

Federal Lezghin National and Cultural Autonomy

Our organization represents the Lezgin people, who are divided by the border between Russia and the Republic of Azerbaijan. According to expert estimates, more than 800,000 Lezgins live in the Republic of Azerbaijan, making them the second-largest ethnic group after Azerbaijani Turks. There are also hundreds of thousands of representatives of other indigenous peoples, including Avars, Talysh, Tats, Tsakhurs, Rutuls, Udis, Kryzes, Budukhs, and others.

These peoples are not recognized as communities making an important and independent contribution to the economic, cultural, and political fabric of society. They are subjected to deliberate assimilation. At the same time, the false narrative of multiculturalism is regularly promoted at the international level.

A striking manifestation of assimilation is the change in the official population figures for the ethnic groups of the Republic of Azerbaijan. From 1989 to 2019, the number of Lezgins in the country decreased by more than 2 percent, while the number of Azerbaijani Turks increased by 62 percent.

An example of a gross violation of the rights of the people is the land border with the Republic of Azerbaijan, which has now been closed for five years. The stated pretext is the COVID virus, which has long since ceased to be a global emergency, while the actual reasons have not been officially disclosed.

One part of the people has been separated from the other. In order to see a relative on the other bank of the Samur River, on their own historic land, a Lezgin must travel approximately 1,000 kilometers by air and purchase prohibitively expensive tickets to or from the country's capital, Baku.

Respect for the rights of the non-titular peoples of the Republic of Azerbaijan is merely nominal. The languages of these peoples are taught in schools only as optional subjects. There is no teacher training, no textbooks, and no state funding for media in their languages. Almost no funds are allocated to support the culture and distinct identity of these peoples. Their languages are absent from the public sphere; the placement of signs and public notices in these languages is prohibited.

Lezgin civil society activists, cultural figures, and historians are subjected to persecution. They receive actual prison sentences on the basis of false charges. Since the 1990s, the authorities have actively altered the toponymy of areas inhabited by indigenous peoples. The country's authorities are erasing their historical memory.

The current unstable situation in the world provides the authorities of the Republic of Azerbaijan with an opportunity to accelerate the Turkification of the country.

Thank you.

Наша организация представляет лезгинский народ, разделенный границей между Россией и Азербайджанской Республикой. По экспертным оценкам, в Азербайджанской Республике проживает более 800 тысяч лезгин, 2 по численности народ после тюрок азербайджанцев, а также сотни тысяч представителей других автохтонных народов: аварцы, талыши, таты, цахуры, прутулы, удины, крызы, будухи и так далее. Эти народы не признаются как субъекты, вносящие важный самостоятельный вклад в экономическую, культурную и политическую ткань общества. Они подвергаются целенаправленной ассимиляции. При этом на международном уровне регулярно пропагандируется ложный тезис о мультикультурализме. Яркое проявление ассимиляции - динамика официальной численности народов Азербайджанской Республики. С 1989 по 2019 год численность лезгин в этой стране уменьшилась более чем на 2 процента, а тюрок азербайджанцев выросла на 62 процента. Пример грубого нарушения прав народа - закрытая уже 5 лет со стороны Азербайджанской Республики сухопутная граница. Предлогом служит давно закончившийся во всем мире вирус ковида, а реальные мотивы официально не оглашаются. Одна часть народа оторвана от другой. Чтобы видаться с родственником на другом берегу пограничной реки Самур, на своей исторической земле, лезгин должен перелететь 1000 километров и приобрести баснословно дорогие авиабилеты в столицу страны Баку или из нее. Соблюдение прав нетитульных народов Азербайджанской Республики носит номинальный характер. Преподавание языков этих народов в школах ведется в форме факультатива. Нет подготовки учителей, нет учебных пособий, нет государственного финансирования СМИ на их языках, почти не выделяются средства на поддержку культуры и самобытности этих народов. Этих языков нет в публичном пространстве, запрещено размещение указателей и вывесок на них. Преследуются лезгинские общественные активисты, деятели культуры, историки. Им присуждаются реальные тюремные сроки по ложным обвинениям. С 90 х годов 20 века активно меняется топонимика в районах проживания коренных народов. Власти страны стирают их историческую память. Современная нестабильная ситуация в мире дает возможность властям Азербайджанской Республики ускорить тюркизацию страны.

Благодарю вас.